



**Journal of Russian Law. -2024**

ISSN 1605--6590

URL - <http://jrp.jes.su>

All right reserved

No. 8 Volume 28. 2024

## **Features of Criminal Procedural Evidence in the Context of Digitalization**

**Oleg Zaytcev**

*Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation*

*Moscow, Russia*

### **Abstract**

One of the important national development goals of the Russian Federation for the period up to 2030 is the achievement of digital transformation, which objectively led to the expansion of the use of electronic information in criminal procedural evidence, which, however, is accompanied by a number of theoretical, legal and law enforcement problems. In the theory of criminal procedure law, acute discussions continue on the fundamental problems of improving criminal procedure evidence in the context of the further development of modern digital platforms and various types of technologies.

The purpose of the study is to develop scientifically sound and practically significant recommendations aimed at ensuring criminal procedural evidence in the context of digitalization.

Research objectives: analysis of the impact of ongoing digitalization processes on the system of criminal procedure law, law-making and law enforcement activities related to evidence; identification of promising areas for the transformation of criminal procedure evidence, including the admissibility of obtaining evidence using artificial intelligence technologies.

Research methodology: dialectical method of cognition, general scientific methods of abstraction, analysis and synthesis, special legal methods (comparative legal, logical legal, etc.).

Conclusion. Promising areas of transformation of criminal procedural evidence are: a) expanding the possibilities of accessing technological integrated platforms that facilitate obtaining the necessary data in the infrastructure of a single information space; b) changing existing ideas about the criminal procedure form, which contradicts modern methods of obtaining evidentiary information; c) the dynamic introduction of electronic document management in criminal proceedings; d) further legal regulation of the use of electronic evidence in proving the guilt (innocence) of a person in committing a criminal act, as well as other circumstances related to a criminal case; e) expanding the range of investigative actions that allow more productively obtaining evidentiary information in electronic format; f) specifying the competence and powers of subjects of criminal law procedural evidence. Conceptually, it is necessary to determine the limits of the use of artificial intelligence in the preparation and adoption of criminal procedural decisions and in proving facts in a criminal case).

**Keywords list (en):** criminal proceedings, criminal procedural evidence, preliminary investigation, judicial proceedings, participants in criminal proceedings, digitalization, information and digital technologies, artificial intelligence

**Date of publication:** 20.08.2024

**Citation link:**

Zaytcev O. Features of Criminal Procedural Evidence in the Context of Digitalization // Journal of Russian Law. – 2024. – V. 28. – No. 8 C. 93-112 .

URL: <https://jrp.jes.su/s1605-65900000622-5-1-ru-240/>. DOI: 10.61205/S160565900030639-6

No orders found

---

# Особенности уголовно-процессуального доказывания в условиях цифровизации

**Зайцев Олег Александрович**

*Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве Российской Федерации*

*Москва, Россия*

## **Аннотация**

Одной из важных национальных целей развития Российской Федерации на период до 2030 г. является достижение цифровой трансформации, которая объективно обусловила расширение использования электронной информации в уголовно-процессуальном доказывании, что, однако, сопровождается рядом теоретических, правовых и правоприменительных проблем. В теории уголовно-процессуального права идут острые дискуссии по поводу основополагающих проблем совершенствования уголовно-процессуального доказывания в условиях дальнейшего развития современных цифровых платформ и различного рода технологий.

Цель исследования — разработка научно обоснованных и практически значимых рекомендаций, направленных на обеспечение уголовно-процессуального доказывания в условиях цифровизации.

Задачи исследования: анализ влияния происходящих процессов цифровизации на систему уголовно-процессуального права, правотворческую и правоприменительную деятельность, связанную с доказыванием; определение перспективных направлений трансформации уголовно-процессуального доказывания, включая допустимость получения доказательств с использованием технологий искусственного интеллекта.

Методология исследования: диалектический метод познания, общенаучные методы абстрагирования, анализа и синтеза, специально-юридические методы (сравнительно-правовой, логико-юридический и др.).

Вывод. Перспективными направлениями трансформации уголовно-процессуального доказывания являются: а) расширение возможностей обращения к технологическим интегрированным платформам, способствующим получению необходимых данных в инфраструктуре единого информационного пространства; б) изменение существующих представлений об уголовно-процессуальной форме, вступающей в противоречие с современными способами получения доказательственной информации; в) динамичное внедрение электронного документооборота в уголовное судопроизводство; г) дальнейшая правовая регламентация использования электронных доказательств при доказывании виновности (невиновности) лица в совершении преступного деяния, а также иных

обстоятельств, имеющих отношение к уголовному делу; д) расширение круга следственных действий, позволяющих более продуктивно получать доказательственную информацию в электронном формате; е) конкретизация компетенции и полномочий субъектов уголовно-процессуального доказывания. В концептуальном плане следует определиться с пределами использования искусственного интеллекта при подготовке и принятии уголовно-процессуальных решений и в доказывании фактов по уголовному делу.

**Ключевые слова:** уголовное судопроизводство, уголовно-процессуальное доказывание, предварительное расследование, судебное разбирательство, участники уголовного процесса, цифровизация, информационно-цифровые технологии, искусственный интеллект

**Дата публикации:** 20.08.2024

**Ссылка для цитирования:**

Зайцев О. А. Особенности уголовно-процессуального доказывания в условиях цифровизации // Журнал российского права. – 2024. – Т. 28. – № 8 С. 93-112 .  
URL: <https://jrp.jes.su/s1605-65900000622-5-1-ru-240/>. DOI: 10.61205/S160565900030639-6